
تاريخ س�ازي كارات�ه در مس�ابقات جهاني 
افتخار بزرگي براي ورزش ايران بود. چطور 
شاگردان ش�ما براي س�ومين بار قهرماني 

جهان را تجربه كردند؟
اردوهاي ما از دي ماه سال گذش��ته آغاز شد و از همان 
ابتدا س��ه هدف بزرگ را براي خودمان ترسيم كرديم. 
دفاع از عن��وان قهرماني در رقابت هاي قهرماني آس��يا 
در اردن يكي از آنها بود كه به هدفمان رسيديم. پس از 
آن بازي هاي آس��يايی جاكارتا بود كه تلاش مي كرديم 
نتايج��ي بهتر از بازي ه��اي اينچئون كس��ب كنيم كه 
خوش��بختانه در آوردگاه آس��يايي هم موفق ش��ديم. 
مس��ابقات جهاني و تكرار مقام قهرمان��ي اتريش هدف 
سوممان بود كه با تلاش دس��ته جمعي هم در انفرادي 
و هم تيمي درخش��يديم. در كوميته انف��رادي از چهار 
فرصت ممكن يك طلا، يك نقره و دو برنز گرفتيم و در 
كوميته تيمي نيز براي سومين دوره متوالي مدال طلا را 
از آن خود كرديم. كافي است نگاهي به جدول رده بندي 
بيندازيد تا ببينيد در بين تيم هاي آسيايي ايران بهترين 
نتيجه را كسب كرده است؛ در بخش كوميته مردان شش 
فرصت مدال داشتيم كه ملي پوشان كشورمان پنج مدال 
را به گردن آويختند، در حالي كه ساير تيم هاي آسيايي 
حاضر در جهاني مادريد در مجموع پنج مدال گرفتند. 
جالب اينكه هيچ كدام از رقباي آس��يايي دستشان به 
مدال طلا نرسيد حتي تيم ژاپن يك نقره و دو برنز گرفت، 
قزاق ها و اردني ها نيز هر كدام يك برنز به دست آوردند. 
با اين حساب كاراته ايران كاملًا از آسيا جدا 
شده است و از مدعيان اصلي دنيا محسوب 

مي شود؟
قطعاً همين طور است. نشان داديم كه كاراته ما از قاره 
كهن جدا شده و در جهان نيز حرف اول را مي زند. البته 
بايد توجه داشت كه اتفاقات خوب زماني رخ مي دهد كه 
شرايط مطلوب باشد و همه براي اين موفقيت دست به 
دست هم داده باشند. حمايت هاي مسئولان فدراسيون 
و كادرفني خوب موجب شد بتوانيم نتيجه اي تاريخي 
در اسپانيا رقم بزنيم، نتيجه اي كه مايه مباهات و غرور 

هر ايراني است. 
واكنش حريفان جهاني به درخشش دوباره 

كاراته كشورمان چگونه بود؟
كاراته ايران در سه دوره اخير مسابقات جهاني فوق العاده 
ظاهر شده است. جهان به كاراته ايران احترام مي گذارد، 
چراكه ما با س��بك ايراني به اين افتخارات رس��يديم؛ 
درس��ت مانند ژاپن كه س��بك خاصي براي خود دارد. 
مهم ترين مس��ئله، جنگندگي و جس��ارت ملي پوشان 
ماست كه به اعتقاد من كاراته كاران ما همچون سربازاني 
هستند كه در زمان صلح براي پرچمشان مي جنگند و 
براي افتخارآفريني به خاطر كش��ورمان از زندگي شان 

مي گذرند. 
از فينال كوميته تيمي بگوييد و اينكه چطور 
ملي پوشان شكس�ت را با برد و كسب مدال 

طلا عوض كردند؟
در فينال با تركيه مبارزه كرديم و طبق برنامه ريزي مان 
بايد سه بر صفر اين تيم را شكست مي داديم. در واقع تيم 
ما اين پتانسيل را داش��ت. منتها كاراته رشته ركوردي 
نيس��ت و در دو بازي اول غافلگير ش��ديم اما پورشيب 
كاپيتان تيم ملي در قامت يك بازيكن بزرگ ظاهر شد و 
نتيجه را عوض كرد. پس از او مهدي خدابخشي به عنوان 
چهارمين مبارز به روي تاتامي رفت و او نيز پيروز ش��د. 
بازي آخر سجاد گنج زاده با يك نمايش فوق العاده ثابت 
كرد بازيكن قابل اعتمادي براي تيم ملي است و پيروز شد 
تا مدال طلا به نام ايران ضرب شود. جالب اينكه اگر مدال 

طلاي كوميته تيمي را كسب نمي كرديم تيم كشورمان 
در رده بندي كلي تا رده پنجم سقوط مي كرد. 

به نظر مي رس�د ارزش مدال طلاي كوميته 
تيمي براي همه تيم ها بيش�تر از قبل ش�ده 

است. اين موضوع را قبول داريد؟
اين مدال براي همه ارزشمند اس��ت، به ويژه براي تيم 
تركيه كه با همين يك طلا مي توانستند از رده دوازدهم 
به رده ششم صعود كنند. در رشته هايي مثل فوتبال در 
المپيك فقط يك داده مي شود. در رشته اي مثل كاراته 
در بخش كوميته تيمي پنج كاراته كا به ميدان مي روند 
به همين دليل جذابي��ت بازي دوچندان مي ش��ود. از 
طرفي مبارزه كوميته تيمي هميش��ه آخرين مس��ابقه 
در رقابت هاي جهاني اس��ت و همين مسئله جذابيت و 
حساسيت بازي را بالا مي برد. قهرماني در كوميته تيمي 

اقتدار تشكيلات كاراته را نشان مي دهد. 
فكر نمي كنيد كوميته در مقايسه با كاتا )فرم( 
با مدال هاي بيشتري كه كسب كرده است بار 

اصلي كاراته ايران را به دوش مي كشد؟
بايد به بچه هاي كاتا تبريك ويژه بگويم كه توانس��تند 

يك مدال ويژه در اين دوره مس��ابقات جهاني كس��ب 
كنند. امس��ال كاتاي ايران هم در بخش انفرادي و هم 
در بخش تيمي عملكرد خوبي داشت. شهجردي كاتاي 
خوبي زد و حقش بود حداقل يك م��دال بگيرد ولي به 
حريف آلماني قدرتمند خورد و سه بر دو نتيجه را واگذار 
كرد. در بخش تيمي هم كاتاروهاي ما بسيار خوب ظاهر 
شدند و آنها هم شايسته حضور در فينال بودند. در بخش 
كاتا فرصت هاي كمتري براي كسب مدال وجود دارد و 
شرايط برگزاري مبارزاتمان نيز متفاوت است. داوران در 
كاتا دخل و تصرف زيادي دارند و انصافاً مدال گرفتن در 

كاتا به مراتب دشوارتر از كوميته است. 
چه س�ختي هايي براي هت تريك قهرماني 

جهان تحمل كرديد تا به هدفتان برسيد؟
كنار بازيكن��ان ايراني كار كردن ل��ذت خاصي دارد اما 
سال شلوغي را س��پري كرديم. از يك مسابقه به رقابت 
مهم ديگري اعزام شديم و آنقدر انتظارات از كاراته زياد 
ش��ده كه اگر در يك رقابت نتيجه نگيريم بايد پاسخگو 
باشيم. نمي خواهم مقايس��ه اي بين رشته ها انجام دهم 
اما كاراته كاران ما براي رسيدن به مدال هفت مبارزه را 
پشت سرگذاشتند. در صورتي كه در برخي رشته ها با دو 
يا سه مبارزه به مدال مي رسند. تمام اين سختي ها را به 

دليل خوشحال كردن مردم پشت سرگذاشتيم. بايد از 
مسئولان فدراسيون كاراته تشكر كرد كه مشكلات ارزي 
را برطرف كردند و بدون دغدغه آن هم با بهترين تداركات 

به مسابقات جهاني رفتيم. 
چطور توانستيد تعدد رقابت هاي آسيايي و 

جهاني را مديريت كنيد؟
صبور بودن و تمركز روي كارم  كمكم كرد. تنها به اين 
فكر مي كردم كه خودم هم بهترين عملكرد را داش��ته 
باشم. رسانه ها، جامعه كاراته و فدراسيون نيز به خوبي از 
ما حمايت كردند و در واقع يك كمربند حمايتي دور تيم 
ملي ايجاد شد. وقتي حاشيه نداشته باشيد قطعاً راحت تر 

به هدف مي رسيد. 
ثبات كادرفني چه تأثيري در كس�ب نتايج 

درخشان تيم ملي داشته است؟
مس��لماً پس از چند س��ال حضور در تيم مل��ي بهتر و 
راحت تر مي توانيد كار كنيد و در خصوص تيم ملي كاراته 
اين موضوع كاملًا نتيجه داده است. ثبات حضور به مربي 
كمك مي كند كه برنامه ها و تفكراتش را به خوبي پياده 
كند. ضمن اينكه بهترين تصميم را مي توان گرفت. در 
اين سال ها كادرفني تيم ملي كاراته ثابت كرد مي تواند 
براي كشور مفيد باشد. من هم نواقص و ايراداتي دارم و 

براي آينده بايد تغييراتي داشته باشم. 
چه برنام�ه اي ب�راي حفظ انگي�زه و عطش 

مدال آوري براي شاگردانتان داشتيد؟
بازي هاي آس��يايي روي��داد مهمي براي ورزش��كاران 
است، هم مدال دارد و هم ش��هرت. پس از اين بازي ها 
به مسابقات جهاني رفتيم اما ملي پوشان به بلوغ فكري 
رسيده اند و خودشان هم براي كسب مدال جهاني انگيزه 

بالايي داشتند. 
از عملكرد ملي پوش�ان راضي بوديد؟حذف 

امير مهدي زاده شوكه كننده بود؟ 
مهدي زاده از حريفش پيش بود و در 5 ثانيه آخر شكست 
خورد، آن هم بر س��ر يك اتف��اق. او بهترين كاراته كاي 
60 كيلوي جهان است و در هر مسابقه اي ممكن است 
چنين اتفاقي رخ دهد ولي مطمئن باشيد مهدي زاده به 
سرعت با بهترين مدال باز مي گردد. از همه ملي پوشان 
راضي هستم؛پورش��يب عملكرد خوبي داشت،س��جاد 
گنج زاده مب��ارزات فوق العاده اي انجام داد، عس��گري 
كلكس��يون مدال هايش را تكميل كرد، درفشي پور در 
اولين حضورش ما را به آينده اميدوار كرد، خدابخشي در 
كوميته تيمي ثابت كرد قابل اطمينان است،آسيا بري 
لقب پس��ر كاراته ايران را دارد، اباذري آينده درخشاني 

دارد و حيدري هم هميشه كمك حالمان است. 
موفقيت هاي كاراته تا چه زماني تداوم خواهد 

داشت؟
از نظر فني چيزي كم نداريم و تع��داد مربيان خوب در 
كشورمان آنقدر زياد اس��ت كه مثل معدن طلا هستند 
اما تيم ملي غير از كار فني، تاكتيك��ي،  روحي و رواني 
اگر در مسير حق حركت كند هميشه در اوج خواهد بود. 
موفقيت هاي امروز كاراته به دليل عقبه اين رشته است. 
يك شبه ره صد ساله را نرفتيم. درخواستم اين است كه 
اگر به مدال المپيك فكر مي كنيم وزارت ورزش و كميته 
ملي المپيك بايد حمايت ويژه از كاراته داشته باشند. در 

غيراين صورت نتيجه اي حاصل نخواهد شد. 
رئيس فدراس�يون كاراته يك�ي از مديران 
بازنشسته است. رفتن فرجي چه تأثيري در 

كاراته خواهد داشت؟
نمي توان از حالا در اين خصوص قضاوت كرد ولي حضور 
آقاي فرجي كاراته را به ثبات رساند. با اين حال قوانين 

كشور بايد اجرا شود.

قهرماني جهان افتخار بزرگي است كه براي 
كاراته ايران به ارمغان آورديد. از مسير كسب 

مدال طلاي جهاني بگوييد. 
خدا را ش��اكرم كه اين عزت را به من داد. دو سال كامل 
حرفه اي زندگي كردم و حتي يك قدم هم از مسيرم دور 
نشدم. همه اولويت هايم را نوشته بودم و خوشحالم كه 
به همه آنها رسيدم. از اول هم گفته بودم كه بازي هاي 
آس��يايي و جهاني به من مدال ط��لا بدهكارند. در هر 
دو روي��داد طلايي ش��دم. با تم��ام وجودم ب��ه جهاني 
مادريد رفتم و در اين تورنمنت نيز سربلند شدم. تعداد 
شركت كننده ها در وزن من بس��يار زياد بود و به همين 
دليل من تنها ملي پوش��ي بودم ك��ه در اين دوره هفت 
مبارزه انجام داد. حريفاني از چين، س��وئد، قزاقستان، 
س��نگال، ژاپن، روس��يه و ايتاليا را از پيش رو برداشتم. 
حريفم در فينال اروپايي بود و كل س��الن او را تش��ويق 
مي كرد. جو س��الن عليه من بود و از چند روز قبل براي 
من كري مي خواندند. منتها من تمركزم روي كار خودم 
بود. شناخت خوبي از كاراته كاي ايتاليايي داشتم و تلاش 
كردم بهترين عملكرد را نشان دهم. در دو سال اخير به 

هر رويدادي كه رفتم با مدال برگشتم. 
چطور توانستيد جو سالن مسابقه را در روز 

فينال تحمل كنيد؟
تيم خوب با يك كادرفن��ي حرفه اي داري��م. تمرينات 
خوبي را پشت سرگذاش��تيم و همه چيز را پيش بيني 
كرده بوديم. حضور دكتر حجتي به عنوان روانش��ناس 
در كنار تيم كمك بزرگي به من كرد. در ورزش حرفه اي 
ورزش��كاران كارهاي تكنيكي را آموخته اند و مسابقات 
جهاني بهترين ورزشكاران حضور دارند و اختلاف زيادي 
بين آنها نيست. حضور يك روانش��ناس بهترين گزينه 
براي موفقيت است. تمام تلاش��م را كردم تا از حضور او 
بيشترين بهره را ببرم و دكتر حجتي هميشه من را شاگرد 
زرنگ خود مي ناميد. پيش از مسابقات تمام رقابت ها را 
تصوير سازي كرده بودم و در واقع هم از نظر فيزيكي و هم 

از نظر روحي و رواني آماده به مسابقات جهاني پا گذاشتم. 
اميدوارم در كنار همه رشته ها چه تيمي و چه انفرادي يك 

روانشناس حضور داشته باشد. 
در اي�ن دوس�الي ك�ه ب�ه امي�د مدال هاي 
خوشرنگ سختي ها را پشت سرمي گذاشتيد 
فكر مي كرديد اين افتخارات را كسب كنيد؟

با توصيه روانشناس تيم اولويت هايم را نوشته  و هدف هايم 
را تعيين كرده بودم. براساس آنها پيش مي رفتم به همين 
دليل حتي يك قدم هم از مسيرم دور نشدم. مي دانستم 
با تلاش و زحمت قطعاً مي توان به موفقيت رسيد. ضمن 
اينكه كم كردن وزن خيلي س��خت بود. از وزن 82 كيلو 
بايد خودم را به وزن  75 - مي رس��اندم. بدنساز تيم ملي 

دكتر خواجوي هم زحمت زيادي برايمان كشيد. 
مبارزه در تاتامي اسپانيا براي شما خوش يمن 
بود. از اينكه پس از 12 سال دوباره مدال طلاي 
وزن  75 - را براي كشورمان به دست آورديد 

چه احساسي داشتيد؟ 
در ليگ كاراته وان 2017 اس��پانيا مدال طلا را به گردن 
آويختم. در وزن��ي مبارزه مي كنم ك��ه قهرمانان زيادي 
پيش از من حضور داشتند مثل جاسم ويشگاهي و سعيد 
فرخي. آخرين بار 12 س��ال پيش در اين وزن در فنلاند 
طلاي جهاني را كسب كرده بود. البته من قبل از مسابقه 
نمي دانس��تم 12 سال اس��ت هيچ كاراته كاي ايراني در 
75- كيلوگرم مدال طلا نگرفته اس��ت. هر ورزشكاري 
دوست دارد قهرمان شود و سرود ملي كشورش در سالن 
طنين انداز گردد. وقتي ببينيد هزاران نفر به احترام پرچم 
كشورمان مي ايستند احساس غرور مي كنيد. روي سكو 
كه رفتم همه سختي هاي گذشته در ذهنم تداعي شد. از 

شدت خوشحالي اشك ريختم و خستگي ام در رفت.  
دينتان به كاراته ادا شده يا همچنان به كسب 
مدال هاي بيش�تر ب�راي كاراته اي�ران فكر 

مي كنيد؟
تا زماني كه كاراته به رش��ته هاي المپيك اضافه نش��ده 

بود به قهرماني در بازي هاي آسيايي، جهاني و قهرماني 
آسيا فكر مي كرديم. طلاهاي اين تورنمنت ها را گرفته ام 
و حالا كه كاراته المپيكي ش��ده هدف بلندمدتم كسب 
مدال بازي هاي المپيك است. تا اينجاي كار نيمي از راه 
را پيموده ام و از اين به بعد به كسب سهميه فكر مي كنم. 
اگر بتوانم در دو يا س��ه لي��گ كاراته وان م��دال بگيرم 
سهميه المپيكم قطعي مي شود. پس از آن فقط و فقط به 
مدال آوري در المپيك فكر خواهم كرد و با مدال المپيك 
كلكسيونم تكميل مي ش��ود. هر ورزشكاري با هر تعداد 
مدال جهاني و قاره اي باز هم آرزوي كسب مدال المپيك 
را دارد. اميدوارم با رس��يدن به اين هدف مردم و جامعه 

كاراته را خوشحال كنم.  
چه آين�ده اي ب�راي كارات�ه كش�ورمان در 

المپيك 2020 متصور هستيد؟
كاراته ايران پرمدال و پرس��تاره است. همه رقبا حساب 
ويژه اي روي ما باز مي كنن��د، چراكه مي دانند تيم ملي 
ايران صاحب سبك اس��ت. ديگر همه ما را مي شناسند 
و احترام خاصي ب��راي تيم كاراته ايران قائل هس��تند. 
تمامي ملي پوشان ما شايستگي كسب مدال در المپيك 
را دارند. از طرفي انتظارات مردم هم از ما بيش��تر شده 
كه البته حق دارند. سال هاس��ت كه تيم كاراته ايران در 
هر رويدادي شركت كرده افتخارآفرين بوده و دست پر 

بازگشته است. 
به عنوان يكي از مدال آوران ورزش ايران چه 

انتظاري از مسئولان ورزش داريد؟
كارنامه كاراته را در اين چند سال بررسي كنيد و ببينيد 
چه مدال هايي به نام كشورمان به ارمغان آمده است. ما 
هم انتظار داريم اين تيم پرافتخار حمايت شود. حمايت 
مسئولان در روحيه و انگيزه ملي پوشان تأثيرگذار است. 
اميدواريم بيشتر ديده شويم. اين حق ماست؛ جواناني كه 
سال ها در تيم ملي تجربه كسب كرده اند و بدون حاشيه 
مدال گرفته اند به حمايت مسئولان نياز دارند، چه مادي 

و چه معنوي.
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كاراته ايران در سه دوره اخير مسابقات 
جهاني فوق العاده ظاهر ش�ده اس�ت. 
جهان به كاراته ايران احترام مي گذارد، 
چراكه ما با سبك ايراني به اين افتخارات 
رسيديم؛ درست مانند ژاپن كه سبك 
خاصي براي خود دارد. مهم ترين مسئله، 
جنگندگي و جسارت ملي پوشان ماست 
كه به اعتقاد من كاراته كاران ما همچون 
س�ربازاني هس�تند كه در زمان صلح 
براي پرچمش�ان مي جنگن�د و براي 
افتخارآفريني به خاطر كش�ورمان از 

زندگي شان مي گذرند

 بهمن عسگري كاراته كاي طلايي ايران 
در گفت و گو با »جوان«:

 گفت وگوي »جوان« با شهرام هروي
 سرمربي موفق تيم ملي كاراته

 جهان به كاراته ايران 
احترام مي گذارد

 وقتي همه به احترام 
پرچم ايران مي ايستند 

حس غرور مي كني
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حاشيه نداشتيم و به هدفمان رسيديم

تيم ملي كاراته كشورمان در س�ال هاي اخير افتخارات زيادي براي ورزش كشورمان به 
ارمغان آورده است. ملي پوش�ان كاراته در شرايطي به مس�ابقات جهاني اسپانيا اعزام 
ش�دند كه با كس�ب س�ومين عنوان قهرماني متوالي در بخش كوميته )مبارزه( تيمي 
مردان هت تريك كردند. شاگردان شهرام هروي براي نخس�تين بار در تاريخ 48 ساله 
رقابت هاي جهاني با دو طلا، يك نقره و چهار برنز پ�س از ژاپن عنوان نايب قهرماني در 
بخش مردان را به دس�ت آوردند. بدون شك حضور مس�تمر هروي به عنوان سرمربي 
كوميته مردان نقش بسزايي در اين تاريخ س�ازي داشته است. سرمربي تيم ملي كاراته 
اميدوار است با حمايت مسئولان ملي پوشان ايراني در المپيك توكيو نيز خوش بدرخشند.

قهرمان زحمتكش كاراته مزد زحماتش را در مسابقات جهاني مادريد 
با كسب مدال طلا گرفت. بهمن عسگري كه تاتامي مادريد موفق شد 
حريف ايتالياي�ي اش را مقابل هواداران پرتعدادش شكس�ت دهد 
تنها طلاي انفرادي كاروان كاراته كشورمان را در اين رويداد مهم  به 
گردن آويخت. ملي پوش وزن  75 -كيلوگرم قبل از مسابقات جهاني 
در بازي هاي آسيايي جاكارتا نيز روي سكوي قهرماني رفته بود تا از 
اين به بعد با خيال راحت به مدال بازي هاي المپيك بينديشد.  مدالی 
كه خودش می گويد تنها مدالی اس�ت كه در كلكسيونش كم دارد.

شيوا نوروزي
      گفت وگو


